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Гордістю  Славутича  
є м ісцеве  в ідд іленн я  
М іж н а р о д н о г о  Ч о р н о 
биль ського  Центру  
з проблем я д е р н о ї  
б е з п е к и ,  р ад іо а кти в н и х  
відходів  і р а д іо е к о л о г і ї .  
І не лиш е тому, що  
п р е с ти ж н а  л аборатор ія  
займається  м іж н а р о д 
ними д о с л ід ж е н н я м и  
та тех н о л о г ія м и ,  
є сучасним  в и с о к о те х 
н іч ни м  п ід приє м ством ,  
а н асам п ер ед  через  те, 
що в ід кри л а  для к в а л і 
ф ік о в а н и х  с п е ц іа л іс т ів  
міста е н е р ге т и к ів  понад  
триста трудових місць.
І це не м еж а ,  у л а б о р а 
т о р і ї ,  за словами мера  
С лавутича В олодим ира  
У д о в и ч е н к а ,  велике  
м айб утнє .  Н а р а з і ,  коли  
з у п и н е н а  Ч о рн об и л ь сь 
ка АЕС і чимало ф ахів-  
ц ів -а то м н и к ів  з а л и ш и 
лися без р о б о т и ,  голов
не для м іста е н е р ге т и 
к ів, п рац ев л аш тув анн я .  
Про істо р ію  створ ен ня  
л а б о р а т о р і ї ,  ї ї  роботу  
та п ер с п е кти в и , р о з м о 
ва к о р е с п о н д е н та  «ВЧ»  
з д и ректор о м  Славу
тиц ь ко го  в ідд ілен ня  
М іж н а р о д н о г о  Ч о р н о 
би ль ського  Ц ентру  
А н ато л іє м  НОСОВСЬКИМ.

—  Розкаж іт ь, будь-ласка, 
як все починалося?

— П'ять років тому, одра
зу після підписання Меморан
думу країн «великої сімки» та 
наш ого уряду про закриття 
Чорнобильської АЕС, м іжна
родні фахівці-атомники та віт
чизняні всерйоз стали заду
муватися про створення орга
нізацій, які могли б працюва
ти у союзі з атомною станцією. 
Одним з таких виробничих 
підрозділів мала стати органі
зація, яка мала б займатися 
науково-технічною п ідтрим 
кою атомної енергетичної га
лузі. Тому що це ніша у нашій 
країні практично була вільна. 
Адже після розпаду Союзу уся 
технічна підтримка галузі за 
лишилася у Москві. Наші нау
ковці вже не могли працюва
ти там , робити досліди та тех- 
нічну докум ентац ію , бо все 
коштувало чималі грош і. Не 
всі п р ивезен і л абораторн і 
дослідження задовільнили ад
міністрацію ядерного регулю
вання кра їни . Тому, маючи 
п'ять атомних станцій, значну 
енергетичну промисловість, 
нашій державі була потрібна 
наукова підтримка. Це й ста
ло головною метою створен
ня наукового Центру.

До того  ж, наближалося 
закриття Чорнобильської АЕС. 
Персонал, який там працює, це 
висококваліфіковані спеціаліс
ти, які мають досвід роботи на 
атомних станціях і схильні до 
наукового, логічного мислен
ня. Саме фаховий рівень цих 
людей і повинен був згодити
ся у роботі організації. Тож 26 
квітня 1996-го року, удень 10-ї 
річниці трагедії на ЧАЕС, Ука
зом Президента України Лео
ніда Кучми у Києві був створе
ний Чорнобильський Центр з 
проблем ядерної безпеки, ра
діоактивних відходів та радіо
екології. Продовжуючи розви
ток президентського Указу і з 
метою налагодження ближчих 
контактів науковців з Чорно
бильської АЕС у січні 1997 ро
ку відкрито відділення столич
ного Центру «Славутицька ла
бораторія міжнародних д о с 
ліджень і технологій». Це — ре
зультат досягнутих домовле
ностей між Чорнобильською 
АЕС, Міністерством енергети
ки США, Чорнобильським Цен
тром, Славутицьким міськви
конкомом і Тихоокеанською 
північно-західною національ
ною лабораторією  інституту 
Баттея США.

Поки — що була створена 
ця науково-виробнича струк
тура наказом по ЧАЕС. П'ять 
спеціалістів, разом зі мною, 
розрахувалися із атом ної і 
створили лабораторію . Нам 
дали дві невеличкі кімнати у 
Славутичі. Але уже через пів
року відділення отримало со 
лідне інвестування у вигляді 
м іжнародної технічної допо
моги від департаменту енер
гетики США. За ці кошти ми 
змогли повністю реконструю
вати ось цю д воповерхову 
споруду, готель «Європейсь
кий», придбали мінімальне об

ладнання, меблі, встановили 
сучасну систему зв 'язку і роз
почали свою діяльність.
—  С т ановлення л аб о р а
т орії три роки тому р о 
били практ ично п'ят ь на
уковц ів. А  який сьогодні 
виробничий та кадровий  
п о т е н ц іа л  в ід д іл е н н я  
Ц ен т ру?

— Зараз у нас працює по

над триста осіб, і це, надіємо
ся, не межа. З появою нашої 
лабораторії настала реальна 
можливість реалізувати голов
ну мету: створити у Славутичі 
додатков і робочі м ісця для 
працевлаштування висококва
ліфікованої чистини персона

лу, який вивільняється у зв 'яз
ку з виводом з експлуатації 3- 
го енергоблоку ЧАЕС. Вико
ристання інтелектуального по
тенціалу співробітників ЧАЕС, 
які мають величезний практич
ний досв ід  у галузі атомної 
енергетики, дозволяє нам ви
рішити цілий ряд питань, акту
альних для України. Насампе
ред, це проблеми ядерної та 
радіаційної безпеки, повод
ження з радіаційними відхода
ми, знання з експлуатац ії 
об 'єктів атомної енергетики, 
поліпшення екологічної ситуа
ції Чорнобильської зони відчу
ження, дезактивації, перетво
рення об'єкта «Укриття» в еко
логічно безпечну систему. Сю
ди ж додамо питання медици
ни, радіобіології, радіоекології, 
підготовки та перепідготовки 
кадрів. І це вже не мрія, а д ійс
ність. Сьогодні у лабораторії 
працює приблизно половина 
колишніх співробітників ЧАЕС, 
а головне — діти славутчан, які 
закінчили вищі учбові заклади 
і повернулися у місто. У нас до
сить ретельний відбір спеціа
лістів на роботу. До речі, май
же всі вони пройшли навчання 
у подібних наукових закладах 
США та Великобританії.
—  Я к і основні роботи ви
конує лаборат орія?

— Славутицьке відділення 
повністю працює на госпроз

рахунку, без державних дота
цій. Розраховуємо лише на 
свої сили та можливості, ство
рюючи проекти, які ми реалі
зовуємо, коли виграємо їх у 
р ізном ан ітних м іжнародних 
тендерах. Це, повірте, копітка 
і серйозна робота, яка вима
гає великої запопадливості і 
працелюбності.

О сновний вид нашої д і
яльності — це ядерна та раді
аційна безпека. Друга тема — 
зняття ЧАЕС з експлуатації. 
Сюди входить не лише роз
робка потрібної документації, 
розрахункові роботи, а й інші 
перспективні напрацювання, 
до яких буде залучено понад 
тисячу інженерів — експлуата
ційників. Наступний третій ос
новний вид — радіоекологія. З 
радістю повідомляю, що цьо
го року у Славутичі ми відкри
ли ще одну лабораторію — ра
діоекологічну, яка й займати
меться цими проблемами. А 
четвертий напрям нашої д і
яльності — консалтинг. Це той 
вид, який  д о си ть  усп іш н о  
практикується у зарубіжних 
країнах. Майже всі організації 
міста звертаються до нас за 
науковими консультаціями. 
Ось вам і госпрозрахунок...

Крім того, наші працівни
ки виконують на замовлення 
деякі інші роботи: переклада
чі здійснюють науково-техніч
ні переклади, поліграфісти (у 
нас є невеличка друкарня із 
сучасним обладнанням) дру
кують потрібну продукцію. Є в 
лабораторії багатющий, єди
ний в Україні, ядерний банк 
даних. Це набір усіх констант 
про ядерні технічні розрахун
ки.» Подібних банків лише 6 у 
світі. Ми також створили біб
ліотеку комп'ютерних кадрів. 
Це теж єдине в нашій країні 
місце, куди офіційно передані 
розрахункові дані.
—  Я ку бачите найближчу 
перспективу Славутицької 
лабораторії міжнародних 
досліджень і технологій?

— Коли ми говоримо про

створення робочих м ісць у 
місті Славутич, то вважаю, що 
для висококвал іф ікованого  
персоналу такі м ісця вже 
створені. Д ержава повинна 
потурбуватися, щоб ці місця 
не пропали. Треба тільки, щоб 
відповідні структури давали 
організаціям міста, які вже іс
нують і зарекомендували се
бе з найкращого боку, замов
лення. Я маю на увазі не лише 
нашу л аборатор ію , а й 
«Струм», «Перспективу», та 
багато інших. Наприклад, як
що М іненерго чи «Енергоа- 
том» з нашою лабораторією 
будуть активно співробітнича
ти, то створемо понад 1000 
робочих місць. Отже перше, 
повторюсь, держава повинна 
бути зацікавлена у розвиткові 
нашого регіону і повинна да
вати замовлення.

Д р уги й  п е рспективни й  
напрям — міжнародне співро
бітництво. Ви знаєте, що на 
майданчику Чорнобильської 
АЕС реалізовується досить 
багато проектів розвинутих 
країн. Кабмін України повинен 
переламати певну планку в 
тих правилах гри, які диктує 
нам Захід. Коли оголошується 
тендер на виконання робіт у

Чорнобилі, підключається до 
змагання наша порівняно не
величка лаборатор ія , і такі 
знамениті фірми, як «ДІНА — 
ФЕЛС» чи «ФРАМАТ». Зрозу
міло, кому віддається перева
га. Ми не можемо конкурува
ти з цими гігантами, які сидять 
на грошових мішках. Тож тре
ба їм запропонувати, щоб хоч 
невеличку частину замовлен
ня давали нашій лабораторії, 
організаціями міста Славути
ча. Якщо ми цього досягнемо, 
то це й буде той реальний со
ціальний захист, який можуть 
забезпечити західні партнери 
для міста енергетиків.

І останнє. Ще декілька ро
ків том у я лиш е м ріяв про 
створення на нашій базі філі- 
ала вуза. Сьогодні у нас діє уч
бовий центр вищої освіти, де

вже перший семестр закінчи
ли 250 студентів. Це, в основ
ному, славутчани. Найближ
чим часом плануємо його роз
ширити і крім  економ ічного 
факультету, який вже створе
ний, буде ще технічний та еко
логічний. Науковий потенціал 
у моїх земляків великий, тож з 
викладачами теж проблем не 
існуватиме. Це теж, до речі, 
вирішення працевлаштування 
високоерудованих праціників 
ЧАЕС.
—  П ане А нат олію , спаси
бі за ін т ер в 'ю . В іт аєм о  
вас із днем народж ення, 
яке ви свят куват имет е у 
новорічні дні. Що б ви по
баж али у п е р ш и й  день  
т рет ього т исячоліт т я  
собі і ч и т а ч а м  газет и  
«Вісник Чорнобиля»?

— Щоб всі ми зажили ба- 
гатіше, з меншими проблема
ми. Нехай перший рік нового 
тисячоліття запам 'ятається 
нам лише приємними життє
вими епізодам и. Всі чорно
бильці, щоб забули про свої 
хвороби. Щастя вам у Новому 
році, Новому тисячолітті!

Розмову вів 
М икола ОГОРОДНИК.

Славутич — Київ

На проспекті Дружби народів у місті енергетиків. Працівники лабораторії розмовляють з директором департаменту 
ядерної енергетики, науки і технологій Міністерства енергетики США Террі ЛЕШ.


